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Diana Ungureanu

Despre forţa fulgilor
de nea...

Victoria Fonari este poeta care a venit în literatură
cu o conştiinţă lirică bine antrenată de activitatea
ştiinţifică. Manifestul ei poetic de a fi altfel şi de a
face altceva, dar şi de a merge în întâmpinarea
tendinţelor actuale s-a realizat printr-o serie de volume
de versuri, ultimul dintre ele fiind lansat foarte recent,
de Ziua Limbii Române, la Biblioteca Naţională. Este
vorba de cartea (tradiţional spus) „Umbra fulgului”,
care face parte din colecţia „cArtESENŢE”, Editura
Centrului Cultural Dunărea de Jos.

Formatul minimalist al cărţii este, probabil, prima
lovitură postmodernistă, dar surprizele poetice nu se
reduc doar la dimensiunile fizice ale cărţii. Jocul de
umbre şi culori a evoluat spre un alt tip de joc, mai
matur, în care este implicată toată paleta senzorială:
vizual-cromatică, auditivă, olfactivă, tactilă, care
realizează ludicul de percepţie. Poeta se joacă cu eul
liric şi îi reface clipa de trăire, îi urzeşte cronosul şi
toposul pe care şi-l doreşte. Vreţi să fiţi la mare? - iată
marea, vreţi vise realizate? - iată realizarea. Or, acest
mod implică cititorul într-o lume ţesută din materia
imaginativă a acestuia, dar cu mâinile şi cu uneltele
autoarei.

Inspiraţia migrează  dinspre dominanta
intelectuală spre realitate, iar aceasta, la rândul ei,
este proiectată în imaginar, fiind surprinsă dinamica
afectivă a liricii. Substanţa emoţională este într-un
echilibru maleabil, dar bine stăpânit de pilonul
raţional. Spre deosebire de volumele precedente,
lucrările poetice de faţă au o exegeză de natură
modernă şi postmodernă, expresia fiind dezbrăcată
de haina tradiţională.

„Cartea” – poezia care deschide volumul emite
şi difuzează ideea de intelectualitate, un fel de raţiune
pe care eroina lirică intenţionat o lasă să se împrăştie
după bunul plac, eliberând-o de chistul limitelor
cronotopice. Originalitatea tratării raţionalului fără
a-l plasa alături de sentimentalism impulsionează,
paradoxal, o receptare subiectivă şi largă, dar foarte
atent orientată spre un punct comun al ideilor. Jocul
ghidat este prima treaptă  poetică ce anunţă
îmblânzirea oximoronului dintre libertate şi limită,
ambele fiind deopotrivă degajate şi marginalizate,
inducând conştiin ţa şi asumarea idealurilor
desăvârşirii.

Reminiscenţele expresioniste şi impresioniste
sunt încadrate în decorul liric, invocând ecouri ale
absolutului,  inserate prin drumuri,  privir i
transcendente, vânt, visuri, lumini etc. Un segment
de viaţă poate să  cuprindă un întreg univers

Victoria
Fonari

la Galaţi

Volumul 14 al colecţiei cArtESENŢE- poezie Umbra
fulgului scris de  Victoria Fonari (critic literar, poet, doctor în
filologie, conferenţiar la Universitatea de Stat din Moldova) a avut
parte de o lansare deosebită şi la Galaţi, de data aceasta, lângă
autoare fiind şi artistul plastic Gina Ciobotaru Popa (în stânga
imaginii 1), autoarea instalaţiei de artă ce însoţeşte de obicei cărţile
colecţiei coordonate de către poeta Florina Zaharia. Au vorbit
autoarea, Florina Zaharia, directorul Centrului Cultural Dunărea
de Jos, Sergiu Dumitrescu şi profesorul şi eseistul George Lateş.
Un premiu special din partea Salonului Internaţional de Carte de
la Chişinău a fost înmânat directorului CCDJ.  (a.g.s.)
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(inspi)raţional, care se recompune prin
momente rememorate, prin amintiri şi reverie.
Astfel se descompune universul realităţii şi din
elementele sale se recompune multiversul
esenţelor. Viaţa, care iniţial părea să fie
închistată în lucrurile banale ale cotidianului,
se reface în momentul când explodează
imaginaţia şi toate aceste lucruri capătă valoare
intimă, exaltată din sensibilitate.

Microcosmosul acvatic, atât de îndrăgit
de autoare, este mediul care oferă confort şi
întinderi spaţioase. Or, anume în acest spaţiu
se poate realiza interacţiunea perfectă dintre
om şi natură, în care întrepătrunde întreg
universul. Această nouă realitate, compusă din
scoici, mare, nisip, alge, peşti, scoici, ţărmuri şi
plaje, faruri, valuri, soare şi stele, apusuri şi
răsărituri glisează pe blue note cromatico-
poetice. Anturajul maritim este la intersecţie de
vis, mister, mit şi absolut.

Maestră a antitezelor, poeta nu rezistă
tentaţiei de a paraleliza ruralul cu urbanul,
dispunând de o posibilitate de adaptare prin
tangenţă a acestor două medii. Poemele
„Şarpele casei”, „Fresca tăcerii”  şi „La
cumpănă” trasează marginile unor lumi
discrepante şi totuşi drumurile lor, cum a prezis
autoarea într-un poem anterior, se intersectă
prin uman şi tăcere şi prin acelaşi cer sub care
au fost cu grijă, fiecare pe piedestalul său.

Existenţa – timp şi spaţiu etern şi nelimitat
- este completată de caracteristica multitudinară
eul fiind o prezenţă firească simultan în mai
multe sfere cosmogonice. Suprapunerea
genezei cu înaltul ceresc al universului şi a zilei
cu noaptea poate fi complementată numai în
anturajul unei iubiri idilice şi a unui spirit de
creaţie prepotent, care face posibilă orice
interacţiune a elementelor spaţiale şi temporale.

Pentru a completa acest tablou complex,
muzica, liniile, culorile, simţirile tactile sunt
nişte lianţi indispensabili şi catalizatori ai
contopirii tuturor universurilor. Liniştea devine
sonoră, non-culorile capătă nuanţe, liniile se
contopesc - această metamorfoză are un ecou
liric aproape tulburător. Chemările ludicului se
ascund în contemplaţii şi dialoguri uneori
jucăuşe şi uşor ironice, alteori în versuri de o
adâncime permeabilă doar pentru intuiri ale
unor gânduri îndepărtate. O asemenea
combinaţie o putem observa în poemul „Umbra
îngerilor”, unde dialogul se produce subit şi
menţine dispoziţia imprevizibilă în acorduri din
cele mai extravagante. Jocul antitetic dintre
frivolitate şi ponderabilitate încheie volumul
prin poezia „Zâmbetul umbrelei”, care, dincolo
de viziunile sprinţare de ploaie, voalează stări
şi sentimente sobre.
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Scrisoarea lui
Ion Avram

Vineri, 4 octombrie, la
mansarda Centrului
Cultural Dunărea de
Jos a fost lansată a
treia carte din colecţia
Cartesenţe proză ,
„Scrisoarea” de Ion
Avram (Foto 1,
dreapta). Instalaţia
de artă a aparţinut lui
Relu Angheluţă. Au
moderat întâlnirea
Florina Zaharia şi
Sergiu Dumitrescu,
vorbind despre
scriitorul Ion Avram...
scriitorii Victor Cilincă
şi Stela Iorga. A
lecturat emoţionant
din cartea lui Ion
Avram actorul Lică
Dănilă.

 În ziua de 21 septembrie 2013 Centrul Cultural a sărbătorit
Ziua Europeană a Patrimoniului şi Ziua Cooperării Europene,
promovând costumul popular la Dunărea de Jos (detalii la pagina
10), aducându-şi contribuţia şi la Zilele Recoltei dintre 4 şi 6 octombrie,
în Piaţa Mare, în colaborare cu alte instituţii. Alte fotografii pe
site-ul instituţiei sau pe pagina de facebook. De la Festivalul Perla
Dunării vom reveni cu amănunte.
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SUCCES LA FESTIVALUL DE LA VELIKO TÎRNOVO

Ioana Bulgaru, elevă a Şcolii de Arte din cadrul Centrului Cultural, a obţinut un important premiu în cadrul
Festivalului  Silver Yantra de la Veliko Tîrnovo, unde a fost prezentă o delegaţie a CCDJ Galaţi, din rândul căreia
au făcut parte directorul CCDJ, Sergiu Dumitrescu, profesoar Monica Măciuceanu şi artiştii fotografi Nicolaie şi
Răzvan Sburlan.
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De obicei, copiii primesc din partea
adulţilor o banală întrebare: „ce vrei să te faci
când vei fi mare?” Vă mai amintiţi ce aţi
răspuns la o asemenea …provocare?

Tata era militar  de carieră .  Mama,
profesoară, dar având probleme de sănătate îmi
zicea că atunci când voi fi mare eu am s-o tratez.
Ca să-i împac pe amândoi - ce-o fi fost în mintea
mea ?!?- am decretat că mă voi face doctor la
marină.  Dar… după primul „succes” am spus că
vreau să fiu „artist”.

 Trecând peste farmecul copilăriei, deşi
vă supun tot unui efort de memorie, vă rog să
vă referiţi  la începuturile carierei
dumneavoastră artistice (studii, prezenţă pe
scenă, educaţie artistică, mediu artistic etc.)?

Ca să realizez ce înseamnă artist dramatic
tata m-a dus la Casa Centrală a Armatei, în
Bucureşti.  Regizorul Daniel Georgescu m-a
„adoptat” punându-mă să fac figuraţie în piesele
care se montau. Între 7 şi 16 ani am evoluat cu
diferite rolişoare pe scena CCA. În anul 1963, prin
împărţirea Teatrului Tineretului în Teatrul Mic şi Teatrul
de Copii şi Tineret am fost solicitat figurant în piesele
din repertoriul celui dintâi. În urma unui examen am
devenit actor corp ansamblu în Teatrul Mic, unde am
interpretat o serie de roluri până în anul doi de facultate.

În anul 1968 am intrat la Institutul de Artă
Teatrală şi Cinematografică. Ucenicia de la Teatrul Mic
a fost la baza pregatirii mele artistice, sub îndrumarea
unor actori de renume: Constantin Codrescu, Ion
Marinescu, Ionescu  Geon, Florin Vasiliu (cel care
mi-a schimbat numele de scenă în Vlad… ca să nu existe
doi actori cu numele de Florin Vasiliu în acelaşi teatru).
Profesori de prestanţă ca George Dem. Loghin, Dem
Rădulescu, Adriana Piteşteanu mi-au perfecţionat
educaţia artistică.

La repartiţie, în anul 1973, am ales Teatrul
„Valea Jiului” din Petroşani, întrucât  aici plecam cu
încă cinci absolventi şi un regizor. Eram în turneu la
Alba Iulia când mi s-a născut primul băiat, Catalin, acum
regizor la Teatrul nostru. Acest moment m-a determinat
să încerc să mă întorc în Bucureşti sau cât mai aproape.

Menirea noastră nu este să oferim „plăcere” spectatorului...

Interviu cu actorul

VLAD VASILIU,

 realizat de cãtre prof. Gh. Nazare

Terminând obligaţiile de stagiatură, în iulie 1975 m-am
prezentat la concurs la teatrul din Galaţi. Directorul de
atunci, Mihai Mihail, m-a preferat dintre mulţi alti
candidaţi şi în august acelaşi an am apărut într-un
spectacol festiv realizat pentru 23 august. Imediat „am
intrat în pâine” încredinţându-mi-se mai multe roluri.
De atunci nu am mai părăsit scena dramaticului gălăţean.

Cu ce v-a fermecat şi v-a reţinut Galaţiul?
Cunoşteam Galaţiul de mic copil întrucât bunica

din partea mamei era de aici; locuia pe strada Dumitru
Chicuş, vis-a-vis de actuala maternitate. Mulţi ani din
copilarie îi petrecu-sem pe malul Dunării sau pe lacul
Brateş,  învăţând să vâslesc, să pescuisec, să  înot
împotriva curentului. Având rude şi fiind bine primit în
teatru m-am simţit precum acasă, iar dragostea împletită
cu soarta nu m-au mai lăsat să plec.

Aţi făcut peste 100 de roluri pe scena
dramaticului gălăţean, realizând peste 2000 de
spectacole. Totuşi, care dintre aceste roluri v-au
rămas la suflet? De ce? Aveţi un personaj pe care

PDF created with pdfFactory Pro trial version www.pdffactory.com

http://www.pdffactory.com
Administrator
Rectangle




7

aţi fi vrut să-l interpretaţi dar nu aţi avut şansa?
Mai aveţi speranţe?

Multele roluri trăite pe scenă, diversitatea şi
complexitatea lor, mi-au satisfăcut şi speranţele şi
vanitatea. Mi-aduc mereu aminte de  Oacă, apoi de
Paraschiv din „Groapa”, de Leonaş în „Chiriţa în
provincie” (pentru care am obţinut premiul de
interpretare la Festivalul de Comedie de la Galaţi), Vasile
din „Rugăciune pentru un disc-jochey”, „Jurnalul unui
ticălos”, Ioan din „Salomeea”, Decebal Micsulescu –
„Escu”, rolul titular din Bechet, Bucşan din „Afacerea
Protar”, Ion din „Năpasta”, Profesorul din „Lecţia”
(premiul pentru „Cel mai bun actor”, la Festivalul de
teatru de la Piteşti), ca si multe altele. După cum
remarcaţi nu am avut timp să îmi doresc şi altceva.
Acum, poate… un rol complex pentru vârsta şi
experienţa mea.

Cum apreciaţi valoarea trupei teatrului
nostru din ultimii 30-40 de ani?

Cunoscând îndeaproape colectivul teatrului, din
anul 1975, m-am legat afectiv de marii actori pe care
i-a avut trupa gălăţeană: Eugen Popescu Cosmin, Mitică
Iancu, Dimitr ie Bitang, Radu Gh. Jipa, Marga
Georgescu, Liliana Lupan, ca şi toţi ceilalţi apropiaţi
mie de vârstă.  A fost o trupă
excelentă pe care directorul şi
actorul Mihai Mihail a
împrospătat-o mereu cu tineri de
valoare: Claudiu Stănescu, Romeo
Pop, Maria Eremia Baboi, Vlad
Jipa. Dupa anul1990, când mulţi
au plecat după „câini cu covrigi
în coadă”, teatrul a avut de suferit.
Am căutat să  aduc actori de
valoare şi,  împreună  cu dl
Ungureanu, ministrul de atunci al
Republicii Moldova, am
„importat”  actori bine pregatiti de
peste Prut.

În anul 2005, când am
revenit la conducerea teatrului, m-
am străduit să aduc „un suflu
tânăr” trupei. Din păcate, datorită
condiţiilor mai puţin prielnice -
salarii de bugetar, lipsa de locuinţe
- , în anul 2010 majoritatea au
plecat să  muncească  în  afara
graniţelor. De atunci, o Ordonanţă
a Guvernului, care n-a ţinut cont de faptul că actorul e
angajat pe post „unic”, nu s-au mai putut face angajări.
O trupă care nu e permanent întinerită riscă  să-şi
diminueze forţele.  În pofida acestor vicisitudini teatrul
gălţean a ridicat mereu ştacheta, iar despre noi se
vorbeşte acum în Europa. Am participat la festivaluri
prestigioase, la Poznan, în Polonia, la Avignon, în Franţa,
la Viena, în  Austria, şi la altele de pe continent. Prezenţa
teatrului la festivalurile din ţară a cimentat renumele
instituţiei. Deasemenea, festivalul de comedie,  păstrat

cu sacrificii şi sfinţenie, a dat prilejul spectatorului din
Galaţi să vadă montări deose-bite, iar nouă să ne aducă
premii şi lauri. Da, avem actori profesionişti de o calitate
deosebită!

Domnule Vasiliu, vorbiţi-ne ceva despre
relaţia actor-public, despre farmecul acestei relaţii
pe timpul spectacolului. Iar pe un plan mai larg,
despre mesajul educativ pe care un spectacol de
teatru îl transmite tânărului, spectatorului,
în general.

Menirea noastră nu este să oferim „plăcere”
spectatorului, ci să-l facem să gândească, să-şi pună
întrebări, să se privescă în „oglinda” scenei. Teatrul este
dragoste, iar noi, actorii, o dăruim publicului. Este firesc
ca atunci când dărueşti să şi primeşti. Sper să fim iubiţi
de cei care încă mai au timp să vină la teatru. Cunoscând
valoarea educativă a teatrului m-am luptat să nu ţinem
seama de „economia de piaţă” şi să păstrăm un preţ
modic al biletului, accesibil tuturor. Elevii, studenţii şi
pensionarii, precum si grupurile organizate, plătesc doar
opt lei! Sper că strădania noastră să atragă mereu iubitori
de frumos, de cultură.

Sunteţi actor de prestigiu, dramaturg,
regizor şi profesor de teatru. Aţi fost inspector

cultural. Cochetaţi cu presa, cu
poezia, sunteţi colecţionar de
carte veche, de icoane, de
monede şi de obiecte de artă
populară. De unde plurivalenţa
acestor preocupări? Pasiune,
muncă, talent?

Da. Iubind frumosul, mi
l-am dorit nu numai în suflet, ci şi
în casă şi, conform principiului
„dă, ca să primeşti”, am încercat
şi încerc în continuare să ofer din
cunoştinţele mele  şi celor care mă
ascultă sau mă citesc. Am încă
multe gânduri creative care
aşteaptă să fie materializate.

Aţi fost participant activ
la evenimentele care s-au
petrecut şi la Galaţi în
decembrie 1989. Care au fost
resorturile personale care v-au
determinat să participaţi direct
la evenimentele respective? Ce
ar trebui să ştie publicul larg,

tineri şi vârstnici, despre ce s-a întâmplat atunci
la Galaţi?

Familia mea a avut de suferit în perioada
comunistă. Tata, comandor de marină militară mulţi ani,
a fost degradat. Mama, bolnavă de diabet era dependentă
de insulină. O soră a mamei mele, măritată Kesoglou, în
Galaţi, a plecat prin anii ’50 în Egipt, unde regele Faruc
era văr cu unchiul meu. O soră a tatălui meu, medic, a
trecut din Berlinul de est în cel de vest, cerându-şi apoi
şi familia. Doi unchi au „muşcat” din malurile canalului,
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iar bunica, doamnă de onoare la curtea Regelui Carol,
îmi povestea de vremurile de altădată.

La începutul anilor ’80, când s-a sistat importul
de insulină, mama a intrat în comă diabetică şi a murit.
Tata, după o viaţă de hărţuială face infarct şi se stinge.
Era firesc să fiu un rebel. Mi-aduc aminte că atunci
când a început mişcarea la Timişoara, împreună cu doi
colegi din teatru şi cu alţi prieteni, ne apucasem să scriem
fluturaşi pe care voiam să-i împrăştiem . În 22
decembrie eram la repetiţie şi am fost martor când
mulţimea a intrat în judeţeana de partid. Am încercat să
ordonez mulţimea având o deosebită consideraţie pentru
monumentul arhitectonic.
Strigam: „Nu distrugeti, acesta
e Mincu!”. Realizând că lumea
nu întelege am încercat sub alte
forme. Aşa m-am găsit în centrul
acţiunilor pe care, după puteri,
sper  că  am reuşit să  le
coordonez. Credul şi naiv,
speram într-o viaţă liberă, în
egalitatea de şanse, în
fraternitatea dintre oameni. Dar,
gândurile şi acţiunile frumoase
au fost,  precum în revoluţia
franceză, acoperite de gunoaiele
aduse de puhoaie. Tinerii ar
trebui să înţeleagă libertatea şi nu
libertinajul, dorinţa de mai bine
şi nu rapacitatea şi egoismul.

Din anul 2005 până în
anul 2011, când v-aţi retras,
aţi fost managerul dramaticului gălăţean. Cu ce
probleme v-aţi confruntat, ce satisfacţii şi ce
neîmpliniri aţi avut? De fapt, de ce v-aţi retras din
funcţie?

 Nu în 2011, ci în ianuarie 2013 m-am retras
din funcţia managerială. Din dorinţa de a fi actor şi
considerând că teatrului gălăţean îi trebuie o rampă de
lansare mai puternică am încercat să las liber locul unui
regizor şi formator de teatru, Geirun Tino, care accepta
să lase Teatrul propriu de la Viena pentru un mandat în
Galaţi. Nu a fost să fie aşa. Consider că cea  mai mare
insatisfacţie a fost, în 2010, când nu am mai putut angaja
tineri actori, când pe organigrama Teatrului Dramatic
s-a grefat „secţia păpuşi”, prin desfiinţarea Teatrului
Gulliver. A fost o crimă cu injecţie letală. O altă
neîmplinire a fost aceea că propunerea acceptată de
prefectul Nicolae Beuran, în anul 1991, nu s-a mai
concretizat nici până astăzi: crearea unui alt spaţiu pentru
teatru, care să cuprindă şi un muzeu al teatrelor şi o
sală studio. În rest, sunt mulţumit de ceea ce am reuşit
să fac în calitatea de manager al teatrului.

Am lăsat, nu întâmplător, pentru finalul
discuţiei noastre să ne vorbiţi despre Festivalul
Naţional de Comedie, iniţiat şi găzduit de Teatrului
Dramatic „Fani Tardini” din Galaţi. Despre geneza

iniţiativei, despre Festival ca instituţie,  despre
manifestările de care au beneficiat gălăţenii de-a
lungul anilor.

 Festivalul Naţional de Comedie, gândit şi
realizat de Valentin Silvestru, Aurelia Cazacu şi Mihai
Mihail, a fost de-a lungul anilor prilej de bucurie pentru
spectatorii gălăţeni şi nu numai, un schimb de energii
între trupele de teatru. Am satisfacţia că în căteva rânduri
am reuşit să dau o tentă internaţională acestui festival.
Trupe din Republica Moldova, Bulgaria, Austria şi Franţa
au jucat pe scena teatrului nostru. Văzând interesul
pentru spectacolele selectate, faptul că toate spectacolele

prezentate se jucau cu sala plină a însemnat
şi sper să însemne, în continuare, o mare
realizare a colectivului nostru artistic.

Am auzit de o iniţiativă mai
veche: înfiinţarea unui Muzeu al
Teatrelor Gălăţene, subiect pe care l-aţi
atins şi într-un răspuns anterior. Este
posibil,  sunt exponate, ce ne puteţi
spune?

 Există materiale deosebite: afişe,
caiete program, înregistrări video, fotografii
încă din 1955, când s-a înfiinţat teatrul.
Toate aceste mărturii se pot pierde cu timpul,
pot să dispară . De asemenea, costume
realizate de scenografi vestiţi, unice în felul
lor, pot fi distruse de molii sau vicisitudini.
Meseria noastră este trecătoare. Doar ceea
ce rămâne poate să reînvie, parţial, truda
de-o viaţă a celor care au îmbogăţit sufletul
şi mintea gălăţeanului. Urbea noastră le este

datoare măcar cu un frumos „mausoleu”. Iar dacă
cineva, curios, ar vrea să dea puţin timpul înapoi prin
existenţa unui muzeu al teatrului ar găsi multe răspunsuri
şi multe satisfacţii .

În încheierea discuţiei noastre, vă rog să
punctaţi câteva dintre proiectele dumneavoastră
profesionale.

 În anul 2010, împreună cu câţiva colegi şi
prieteni, am înfiinţat Asociaţia Culturală „Circuit”. Dacă
voi fi lăsat şi voi fi sănătos, Asociaţia va prezenta
spectacole- proiecte independente- jucate în Galaţi şi
nu numai. Deasemenea, sper să găsesc doritori care să
fie  cursanţii unei şcoli de teatru pregătitoare pentru
viaţă, pentru relaţiile dintre oameni, nu numai pentru o
carieră artistică. Este posibil să realizez o emisiune
găzduită de o televiziune locală şi, poate, voi mai avea
timpul şi starea să scriu teatru şi poezie.

Vă mulţumesc!

Sursa fotografiilor: Site-ul Teatrului
Dramatic Fani Tardini din Galaţi. În imaginea de la
pagina 8, lângă actorul Cristi Gheorghe.
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     FESTIVALUL NAŢIONAL DE
EPIGRAMĂ

„UMOR LA MILA 80”
          Ediţia a XVI-a, Galaţi,

11-13 oct. 2013

Cu prilejul Festivalului
Naţional de Epigramă „Umor la
Mila 80”, ediţia a XVI-a, de la
Galaţi din zilele de 11-13 oct. 2013,
s- a organizat un concurs de
epigrame cu temele „CHEI”(3
epigrame) şi „BUNĂ DE GURĂ”
(3 epigrame).
          Au participat 59 de
epigramişti: 56 din România şi 3 din
R. Moldova. Comisia de jurizare,
formată din epigramiştii gălăţeni
Constantin Cristian-Preşedinte,
Ion Moraru-membru, Ion Grosu-
membru, Vasile Bârzu-membru şi
Nicolae Leonte- membru, a
nominalizat următorii câştigători:

Premiul I   - Grigore Chitul-Bistriţa
Premiul II  - Ionel Iacob Bencei-
Timişoara
Premiul III - Gh. Constantinescu-
Braşov

Menţiune   - Gârda Petru Ioan-Cluj-
Napoca
Menţiune   - Eugen Ilişiu-Deva
Menţiune   - Florian Abel-Ialomiţa

Premiu Special - Mihai Sălcuţan-
Buzău
Premiu Special - Florin Rotaru-
Buzău

Felicităm premianţii şi le dorim
succes în activitatea literar-
umoristică viitoare!

                               Ion Moraru
                 Preşedintele Clubului
Umoriştilor „VERVA”- Galaţi

PS: În numărul următor publicăm
un album foto de la eveniment şi o
selecţie la tema 2.

         FESTIVALUL NAŢIONAL DE EPIGRAMĂ „UMOR LA MILA 80”
                                Ediţia a XVI-a, Galaţi, 11-13 oct. 2013

                          (Selecţie din epigramele trimise la concurs)

                                                  TEMA 1 : „CHEI”
Poeţi postdecembrişti
Ca să-nţelegi azi noile condeie
Ce scriu poeme-absconse prin cenaclu,
Îţi trebuie deobicei o cheie
Sau, dacă nu se poate, un...şperaclu!
                                                           Grigore Chitul-Bistriţa
Ghinion
De pe tronul Său gigant,
Domnul zise omenirii:
-Asta-i cheia fericirii!
...Şi-a scăpat-o în neant!
                                                           Ionel Iacob Bencei-Timişoara
Complicitate bugetară
Doreşti să ai acces la chei?
Îţi dau întreaga legătură!
Te du şi fură tot ce vrei,
Dar ţine lacătul pe gură!
                                                             Gârda Petru Ioan-Cluj Napoca
Sfatul psihologului
Clanţa soacrei n-o încui
Încercând cu chei grămadă...
Reuşeşti doar cu un cui
Tras o ţâră din grenadă!
                                                               Florian Abel-Ialomiţa
Tradiţie
Obicei al locului,
Când comunică ceva,
Badea cu femeia lui
Foloseşte cheia fa!
                                                               Mihai Sălcuţan-Buzău
Ritual
S-a creat un obicei:
Când încet, pe îndelete,
Trag vapoarele la chei,
Marinarii trag la fete!
                                                              Florina Dinescu Dinu-Ploieşti
Ţăranul, auzind de cheia sol
Sătul de viaţă prea devreme,
Gândea la vite, în ocol:
„Hârleţul este cheia sol
Că el te scapă de probleme...”
                                                               Gheorghe Bâlici-Chişinău
Adaptare
Fata suplă are darul
De-a păstra un obicei:
Dânsa face trotuarul
Şi pe chei.
                                                               Vasile Larco-Iaşi

Unui politician care a primit „Cheia oraşului”
Când cheia cetăţii i-au dat,
Intenţia lor a fost clară:
Să iasă pe poartă de-ndat
Şi-apoi să încuie ...pe-afară!
                                                                  Laurenţiu Ghiţă-Bucureşti
Resemnare
Având speranţa la pământ,
Ţăranul mut priveşte-n gol
Şi fluieră, bătut de vânt,
A pagubă în cheia sol!
                                                                    Mihai Frunză-Brăila
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Ziua Cooperării Europene şi Ziua Europeană a
Patrimoniului  - sărbătorite la Galaţi

La propunerea Biroului Regional pentru Cooperare Transfrontalieră Iaşi,
cu prilejul Zilei Cooperării Europene, Centrul Cultural „Dunărea de Jos”, în
parteneriat cu Direcţia pentru Cultură Galaţi, a organizat în data de 21
septembrie 2013, pe Esplanada Casei de Cultură a Sindicatelor un flash mob
- Horă tradiţională, cu participarea membrilor Ansamblului „Doina
Covurluiului”, care a avut ca scop promovarea costumului popular
tradiţional la Dunărea de Jos.
 În perioada aprilie 2012  - aprilie 2013, instituţia noastră a derulat în cadrul
Programului Operaţional Comun România - Ucraina - Republica Moldova,
Proiectul Costumul popular - unitate şi varietate la Dunărea de Jos, în
parteneriat cu Secţia Cultură Cahul, Muzeul de Etnografie şi Ştiinţele Naturii
Chişinău, Republica Moldova şi Organizaţia Publică de Tineret „Noua
Generaţie a Europei” din Reni, Ucraina, în cadrul căruia au fost reconstituite,
în baza unor cercetări etnografice, costume populare după modele
tradiţionale autentice. Pentru zona Galaţiului, a fost reconstituit costumul
popular din zona Suceveni, cele treizeci de exemplare realizate aflându-se în
dotarea membrilor Ansamblului „Doina Covurluiului”. Participanţii la acest
eveniment au  primit din partea instituţiei noastre broşura Costumul popular
- unitate şi varietate la Dunărea de Jos, în cadrul căreia se regăsesc rezultatele
cercetărilor etnografice întreprinse în localităţi din cele trei regiuni partenere,
precum şi materiale promoţionale oferite de Biroului Regional pentru
Cooperare Transfrontalieră Iaşi.
În aceeaşi zi am sărbătorit şi Ziua Europeană a Patrimoniului, prilej cu care,
la propunerea Direcţiei pentru Cultură Galaţi, având ca temă „Drumul viei şi
vinului gălăţean”,  au fost vizitate de către elevi, cadre didactice, parteneri,
reprezentanţi ai presei locale, obiective de partimoniu din comulele Iveşti,
Nicoreşti şi Mănăstirea Buciumeni. Cu acest prilej a fost lansată şi oferită
participanţilor o broşură care readuce în amintirea noastră a tuturor tradiţia
şi bogăţia spirituală a acestor locuri.

Conferinţa ASER

În perioada 30 septembrie - 4 octombrie 2013, s-a desfăşurat la Sibiu
Conferinţa Naţională a Asociaţiei de Ştiinţe Etnologice din România (ASER).
Găzduită de Muzeul în aer liber din Dumbrava Sibiului, care a sărbătorit
anul acesta cincizeci de ani de la înfiinţare, conferinţa a constituit un
eveniment de înaltă ţinută ştiinţifică prin valoarea comunicărilor şi
participarea unor nume de reper pentru etnologia românească.
Conferinţa a fost structurată pe mai multe secţiuni: Muzeele etnografice în
aer liber şi pavilionare în secolul XXI, Conservarea şi restaurarea
patrimoniului muzeal, Modalităţi actuale de cercetare şi promovare a
patrimoniului imaterial în România, Muzeul de Etnografie Universală şi
Marketingul şi educaţia în muzee.
La această manifestare ştiinţifică, Centrul Cultural „Dunărea de Jos” a fost
reprezentat de subsemnata, cu o lucrare care a abordat tema portului popular
tradiţional din Zona Dunării de Jos.
Cu acest prilej, la propunerea noastră, Muzeul Civilizaţiei Populare
Tradiţionale ASTRA a confirmat intenţia reprezentării Zonei Galaţiului, sub
aspectul arhitecturii tradiţionale,  în cadrul acestui prestigios muzeu.

Pa
gi

nă
 re

al
iz

at
ă d

e A
ni
şo

ar
a S

te
ga

ru
 Ş

te
fă

nu
că

PDF created with pdfFactory Pro trial version www.pdffactory.com

http://www.pdffactory.com
Administrator
Rectangle




11

K
at

ia
 N

A
N

U

Viva Verdi!

Festivalului George Enescu a fost, în acest an, unul de talie internaţională. De la
orchestrele, dirijorii şi interpreţii aduşi, până la calitatea repertoriului. Mi-a spus-o
un cunoscător.
Pare aproape neverosimil faptul că s-au găsit fonduri ca elita muzicii clasice
internaţionale să-şi facă apariţia pe meleagurile româneşti vreme de o lună
încheiată (festivalul a ţinut toată luna septembrie) şi să fie primită seară de seară
cu săli pline. Aşadar,  a fost posibil ca o manifestare grandioasă, de cea mai bună
calitate, să aibă loc. Chiar dacă pentru un public relativ restrâns (cel al capitalei),
însă avizat şi devenit, tocmai prin rarefierea lui, o elită.
Nu poţi povesti muzica, sau, dacă o faci, cuvintele devin o palidă şi stângace
coajă de simţire pentru vibraţiile sonore pe care sufletul unui împătimit al muzicii le
poartă în sine. Aşa că nu despre asta va fi vorba. Mă gândeam numai că s-a cântat
şi Verdi pe scena Ateneului român. După 200 de ani de la naşterea sa. Muzica sa
nu are vârstă sau graniţe.
Urmărind câteva dintre concerte la televizor, m-a intrigat afirmaţia unui dirijor.
Spunea că, uneori, e aproape un act de curaj să doreşti interpretarea, într-o anume
manieră, a unei bucăţi muzicale foarte cunoscută, datorită faptului că ea a devenit
loc comun. Pentru că este, de exemplu, fredonată zilnic ca melodie pentru telefonul
mobil. Sau este asociată cu o binecunoscută reclamă... Evident, nimeni nu ştie ce
bucată muzicală este, cui aparţine, dar linia melodică este obsedant de utilizată.
Adaptările pentru filme, colajele, spectacolele cu arii celebre, fundalul sonor al
diverselor manifestări, internetul, toate acestea şi multe altele poartă, uneori, în ele
câte ceva dintr-o capodoperă de care ne îndepărtăm involuntar datorită goanei în
care trăim, a mutaţiilor suferite de impactul noilor tendinţe culturale etc. Muzica
însă, într-un fel sau altul, rămâne. Chiar într-un spaţiu ca al nostru, sărăcit de
apetit cultural.
Ei bine, pornind de la aceste două realităţi- existenţa, în România, a unui festival
Enescu de nivel internaţional şi interesul din ce în ce mai scăzut pentru muzica de
acest gen, mi-am amintit de o întâmplare legată de numele lui Giuseppe Verdi, care
a circulat mult pe internet.
Opera care i-a adus lui Verdi celebritatea, după o imensa pierdere personală şi o
perioadă de depresie accentuată, a fost „Nabucco”. Cu „Nabucco”, în 1842, Verdi
a avut un succes imens. „Cariera mea a început într-adevăr cu «Nabucco»”,
mărturisea compozitorul câţiva ani mai târziu. În plus, numele lui devenise un
simbol al luptei pentru reunificarea Italiei: “Viva Verdi!” însemna „Viva Vittorio
Emanuele Re D’Italia”. “Va pensiero”, emoţionanta arie din „Nabucco”, referitoare
la suferinţele poporului evreu aruncat în sclavie şi în exil, s-a transformat în strigăt
de libertate pentru italieni. La mijlocul secolului XIX. Trebuie să fi fost ceva cu
totul special în această lucrare muzicală pentru a electriza o naţie, nu credeţi?
După aproape 200 de ani, în 2011, la aniversarea a 150 de ani de la unificarea
Italiei, la Roma a fost programată opera “Nabucco”de Giuseppe Verdi, sub
bagheta lui Riccardo Muti, un dirijor celebru, ajuns la vârsta senectuţii (avea
aproape 70 de ani). Faimosul “Va pensiero”, corul sclavilor, devenit simbolul luptei
pentru libertatea ţării este aclamat de public şi se cere un bis. Momentul,
electrizant, a fost filmat şi poate fi văzut pe internet. Dirijorul acordă bisul (lucru
incredibil pentru un spectacol cursiv de operă) şi, în aplauzele sălii, dă glas unei
nemulţumiri generale:” … Mi-e ruşine de ceea ce se petrece în ţara mea. Accept
deci bisul pentru  “Va Pensiero”. N-o fac numai din emoţia patriotică pe care o
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